
Summary

Church consultation has established itself in different manners in germany over the last

30 years. Most institutions of church consultation are methodologically bound to

organisational development. The different kinds of church consultation are shown in a

survey. Subsequently the „Zentrum für Organisationsentwicklung und Supervision“ is

investigated in view of the missionary relevance of church consultation. The tensionfull

relation between social sciences and theology is found out as one of the central aspects of

the estimation and the praxis of church consultation. It is shown, that the missiological

perspective of contextualization is able to enrich the missiological relevance of church

consultation.

Zusammenfassung

Gemeindeberatung hat sich in den letzten dreißig Jahren in unterschiedlichen

Ausprägungen in Deutschland etabliert. Weithin ist Gemeindeberatung in methodischer

Hinsicht der Organisationsentwicklung verpflichtet. Neben einem Überblick über die

verschiedenen Angebote, wird anhand des Zentrums für Organisationsentwicklung und

Supervision die missionarische Relevanz der Gemeindeberatung untersucht. Das

konfliktreiche Zueinander von Sozialwissenschaften und Theologie stellt sich als

wesentlicher Aspekt der Einschätzung und Handhabung von Gemeindeberatung heraus.

Es zeigt sich, dass die missiologische Perspektive der Kontextualisierung einen Ansatz

zur Bereicherung der missionarischen Relevanz der Gemeindeberatung liefert.


